

## СОДЕРЖАНИЕ

<i>П.Ю. Уваров</i> От редактора .....	5
<b>ФУНДАМЕНТАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ МЕДИЕВИСТИКИ</b>	
<i>П.Ю. Уваров</i> Феодализм на горизонте, или сорок лет спустя (Часть 1) .....	8
<i>П.В. Лукин</i> Спорные вопросы восточноевропейской и русской истории IX–XVI вв. в «Лекциях» Б.Н. Флори .....	29
<b>ЕПИСКОПЫ, МОНАХИ И ПОРЯДОК</b>	
<i>Н.А. Федонников</i> Королевская власть и авторитет епископата в трудах Хинкмара Реймского .....	51
<i>И.Н. Мастяева</i> Неурядицы в жизни монахов аббатства Сен-Виктор в Марселе на рубеже XIII–XIV вв. (по статутам Гильома де Сабрана) .....	71
<b>О КОРОЛЯХ И О БЛАГОРОДСТВЕ</b>	
<i>К.Ф. Ерназаров</i> «Королю никогда не следует вступать в бой»: вопрос о личном участии правителя в сражении в произведениях Кристины де Пизан .....	89
<i>Е.А. Терентьева</i> Трактаты о знати и благородстве во Франции второй половины XVI– XVII вв. ....	111
<b>МОНАРХИ ПУТЕШЕСТВУЮТ</b>	
<i>С.В. Полехов</i> Неизвестная поездка Витовта в Смоленск в 1419 году и московско-литовские взаимоотношения .....	132
<i>П.Ю. Кошелева</i> Итинерарий английского «инкогнито»: принц Карл Стюарт в Мадриде (1623) .....	150

## НОВЫЕ КНИГИ И ИХ ЧИТАТЕЛИ

*Т.П. Гусарова*

«Как скажем, так и было»: чешские хронисты о своей истории в книге Г.П. Мельникова «Чешская общественно-историческая мысль в Средние века и раннее Новое время». Размышления читателя ..... 174

*Е.В. Казбекова*

О важности маргиналий ..... 190

*Е.Г. Домнина*

*Кириухин Д.В.* Триумф первых Тюдоров: репрезентация королевской власти в культурной и интеллектуальной жизни английского двора 1485–1533 гг. М.; СПб.: Петроглиф, Центр гуманитарных инициатив, 2022. (Сер. Mediaevalia: Series minor.) 307 с. .... 204

## НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

*С.К. Цатурова*

Конференция «Эпоха уний: политические союзы в Европе XIV–XVI веков» ..... 215

*С.К. Цатурова*

Конференция «Время мастерства: возраст и преемственность в Средние века и в медиевистике» ..... 218

*С.К. Цатурова*

Конференция «Власть и правосудие в Европе в Средние века и раннее Новое время: институт, идеи, практики» ..... 221

## MEMORIA

*П.Ю. Уваров*

Памяти Натали Земон Дэвис (1928–2023) ..... 224

## CONTENTS

<i>P.Yu. Uvarov</i> Editor's Note .....	5
--	---

### FUNDAMENTAL PROBLEMS OF MEDIEVAL STUDIES

<i>P.Yu. Uvarov</i> Feudalism on the Horizon, or Forty Years Later (Part 1) .....	8
<i>P.V. Lukin</i> Controversial Issues of East European and Russian History of the 9 <sup>th</sup> –16 <sup>th</sup> Centuries in “Lectures” by B.N. Florya .....	29

### BISHOPS, MONKS, AND ORDER

<i>N.A. Fedonnikov</i> Kingship and Episcopal Authority in Hincmar's of Rheims Treatises .....	51
<i>I.N. Mastyaeva</i> Disorderliness in the Life of the Monks of the Saint-Victor Abbey in Marseille at the Turn of the 13 <sup>th</sup> and 14 <sup>th</sup> Centuries (According to the Statutes of Guillaume de Sabran) .....	71

### ABOUT KINGS AND DIGNITY

<i>K.F. Ernazarov</i> “The King Should Never Engage in Battle”: The Question of the Prince's Personal Participation in the Battle in the Works of Christina de Pisan .....	89
<i>E.A. Terenteva</i> French Treatises on Nobility in the Second Half of 16 <sup>th</sup> and in the 17 <sup>th</sup> Centuries .....	111

### MONARCHS TRAVEL

<i>S.V. Polekhov</i> The Unknown Vytautas' Visit to Smolensk in 1419 and the Relations Between Moscow and Lithuania .....	132
<i>P.Yu. Kosheleva</i> Itinerary of the English “Incognito”: Prince Charles Stuart in Madrid (1623) .....	150

## NEW BOOKS AND THEIR READERS

*T.P. Gusarova*

- “As We Say, So It Was”: Czech Chroniclers on Their History in the Book by Georgy Melnikov “Czech Socio-Historical Ideas in the Middle Ages and Early Modern Period”. Reader’s Notes ..... 174

*E.V. Kazbekova*

- On the importance of marginalia ..... 190

*E.G. Domnina*

- Kiryukhin D.V.* Triumf pervykh Tyudorov: representatsiya korolevskoy vlasti v kulturnoy i intellektualnoy zhizni angliyskogo dvora 1485–1533 gg. Moscow, St. Petersburg, Centre of Humanities Initiatives, 2022. (Ser. Mediaevalia: Series minor.) 307 p. (Triumph of Early Tudors: Representation of Royal Power in Cultural and Intellectual Life of English Court, 1485–1533) ..... 204

## SCIENTIFIC LIFE

*S.K. Tsaturova*

- Conference “The Epoch of Unions: Political Alliances in Europe of the 14<sup>th</sup> – 16<sup>th</sup> Centuries” ..... 215

*S.K. Tsaturova*

- Conference “Time of Proficiency: Age and Continuity in Middle Ages and Medieval Studies” ..... 218

*S.K. Tsaturova*

- Conference “Power and Justice in Europe During the Middle Ages and Early Modern Time: Institutions, Ideas, Practice” ..... 221

## MEMORIA

*P.Yu. Uvarov*

- In Memory of Natalie Zemon Davis (1928–2023) ..... 224